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Riches

Riches نالغ

Riches and Rebellion

الغن والطُّغيانُ

1هينع ف ِنَها أن اُزَين إحدى ثلاثٍ: إمم الغَن ّنم ونجلن ي :إنَّ الشَّيطانَ قال :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول
هّقبغيرِ ح هبسفَي إلَيه هِببا أن اُحوإم ،هّقغيرِ ح ف قَهنففَي سبيلَه علَيه ِلها أن اُسوإم ،هّقن حم همنَعفَي.

1– The Prophet (S) said, ‘Verily Satan says, ‘The rich man is not safe from me in either one of three
situations: either I embellish his riches in his eyes such that he deprives it to whoever has a right to it, or
I facilitate its way so that he squanders it in the wrong place; or I make it so beloved to him that he earns
it unlawfully.’[Kanz al-’Ummal, no. 16677]

2تهوإن أصاب ،نالغ أطغاه مالا ـ: إن أفاد و القَلبالإنسانِ وه بِ ما فأعج صفة ـ ف (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
.مصيبةٌ فَضحه الجزعُ

2– Imam Ali (a.s.), in his description of the most wonderful thing in man, which is the heart, said, ‘If it
comes across riches, freedom from need makes it rebellious. If calamity befalls it, it is humbled by
anguish.’[Nahjul Balaghah, Saying 108]

3إل لَسالثَّوبِ فَج نَق (هآل و لَيهع هال َّلص) ِه‏رسولِ ال إل روسم لرج جاء :(لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام
رسولِ اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله)، فجاء رجل معسر درِنُ الثَّوبِ فَجلَس إل جنبِ الموسرِ، فَقَبض الموسر ثيابه من
تَحتِ فَخذَيه، فقال لَه رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): أخفت أن يمسكَ من فَقرِه شَء ؟! قال: لا، قال: فَخفت أن
يصيبه من غناكَ شَء؟! قال: لا، قال: فَخفت أن يوسخَ ثيابكَ ؟! قال: لا، قال: فما حملَكَ عل ما صنَعت ؟ فقال: يا
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َّله‏ِ (صال رسول فقال !مال صفن لَه لتعوقد ج ،نسح لك ل ِحقَبوي ،قَبيح لك ل ِنيزقَرينا ي ه‏ِ، إنَّ لال رسول
!اله علَيه و آله) للمعسرِ: أتَقبل ؟ قال: لا، فقال لَه الرجل: ولم ؟! قال: أخاف أن يدخُلَن ما دخَلَكَ

3– Imam al-Sadiq (a.s.) narrated, ‘A rich man, clad in a clean robe, once came to the Prophet (S) and
sat near the Prophet (S). Then a poor man clad in dirty clothes came and sat next to the rich man, at
which the rich man grabbed his clothes from under his thighs. So the Prophet (S) asked him, ‘Do you
fear that some of his poverty will rub off onto you?!’ so he replied, ‘No.’ Then he asked, ‘Then perhaps
you fear that some of your riches will fall upon him?!’ to which he replied, ‘No.’ So he asked, ‘Then do
you fear that he will make your clothes dirty?!’ to which he again replied no. So the Prophet (S) asked
him, ‘Then what made you do what you just did?’ to which he replied [remorsefully], ‘O Prophet of Allah,
verily I have an associate [i.e. Satan] who embellishes every ugly act to me, and who makes every good
act appear ugly to me. Indeed I will give him [the poor man] half my wealth!’ So the Prophet (S) asked
the poor man, ‘Do you accept it?’ and he replied, ‘No’, so the rich man exclaimed, ‘But why not?!’ so he
replied, ‘I fear that the same thing that has affected him will affect me!’[al-Kafi, v. 2, p. 262, no. 11]

Riches and Godwariness

الغن والتَّقوى

4نالغ ه‏ِ تَعالى التَقو ونُ علالع عمن :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

4– The Prophet (S) said, ‘What a good aid riches can be to Godwariness.’[Mustadrak al-Wasa’il, v. 13,
p. 15, no. 14598]

.ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام): سلُوا اله‏َ الغن ف الدّنيا والعافيةَ، وف الآخرة المغفرةَ والجنَّة5َ

5– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Ask Allah for riches and vitality in this world’s life, and ask him for
forgiveness and Paradise for the life hereafter.’[al-Kafi, v. 5, p. 71, no. 4]

The Real Meaning of Being Rich

نالغ تَفسير

6ةن القَناعم أغن نزلا ك :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .



6– Imam Ali (a.s.) said, ‘There is no treasure more precious than contentment.’[Nahjul Balaghah, Saying
371]

7قلكالع نلا غ :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

7– Imam Ali (a.s.) said, ‘There is no wealth like the intellect.’[Nahjul Balaghah, Saying 54]

8نو الغن الناسِ ؛ فإنَّ ذلكَ هم أسأظهِرِ الي :(لامالّس لَيهع) العابدين زين ـ الإمام .

8– Imam Zayn al-Abidin (a.s.) said, ‘Show your despair of people [and their possessions], for verily that
is true wealth.’[Amali al-Mufid, p. 183, no. 6]

9دَّةُ القُنُوطالنّفسِ وش هشَر يكَ . الفَقرفِضا بما ييكَ والرّنلَّةُ تَمق نالغ :(لامالّس لَيهع) الهادي ـ الإمام .

9– Imam al-Hadi (a.s.) said, ‘[Truly] Being rich is to wish for little and to be content with whatever
suffices you, and [true] poverty is the voracity of the soul [for more] and severe despondence.’[al-Durra
al-Bahira, p. 41]

The Greatest of Riches

نالغ أعظَم

10دِ غَيرِهي بما ف نهم ه‏ِ أوثَقدِ الي بما ف نالناسِ فَلْي َونَ أغنأن ي ن أرادم :(هآل و لَيهع هال َّلص) ِ‏هال ـ رسول.

10– The Prophet (S) said, ‘He who wishes to be the richest of people should be more trusting of what is
in Allah’s Hands than what is in others’ hands.’[al-Kafi, v. 2, p. 139, no. 8]

.ـ رسول اله (صلَّ اله علَيه و آله): استَغنُوا عن الناسِ ولو بشَوصِ السواك11ِ

11– The Prophet (S) said, ‘Be free from need of people, even for a toothpick.’[Kanz al-’Ummal, no.
7156]

.ـ رسول اله (صلَّ اله علَيه و آله): خَير الغن غنَ النفس12ِ



12– The Prophet (S) said, ‘The best of riches is richness of the soul [i.e. its being needless of everyone
but Allah].’[Amali al-Saduq, p. 394, no. 1]

13إلَيه الناس ه‏ِ افتَقَربال استَغن نم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

13– Imam Ali (a.s.) said, ‘He who is needless of all but Allah is himself needed by people.’[Kashf al-
Ghamma, v. 3, p. 137]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): الغنَ الأكبر اليأس عما ف أيدِي الناس14ِ

14– Imam Ali (a.s.) said, ‘The greatest of riches is to despair of [obtaining] what other people
possess.’[Nahjul Balaghah, Saying 342]

15مقالفَقرِ الح روأكب ،قلالع َنالغ َإنَّ أغن :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

15– Imam Ali (a.s.) said, ‘Verily the most affluent of riches is intellect, and the worst poverty is
stupidity.’[Nahjul Balaghah, Saying 38]

. ـ الإمام الباقر (أ) و الإمام الصادق ’: من قَنع بما رزَقَه اله‏ُ فهو من أغنَ الناس16ِ

16– Imam al-Baqir and Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘He who is content with whatever sustenance Allah
has provided him is the richest of people.’[al-Kafi, v. 2, p. 139, no. 9]

ـ الإمام الصادق (علَيه الّسلام): من رزِق ثلاثاً نال ثلاثاً وهو الغنَ الأكبر: القَناعةُ بما اُعط، واليأس مما ف أيدِي17
. الناسِ، وتَركُ الفُضولِ

17– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Whoever has been granted three things, receives three other things in
addition, and this is the greatest wealth: contentment with what one has been given, despair of other
people’s possessions, and abandonment of all that is superfluous.’[Tuhaf al-’Uqul, no. 318]

The Key to Affluence

نالغ فتاحم

18قينالي َنالغ فتاحم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .



18– Imam Ali (a.s.) said, ‘The key to affluence is conviction.’[Bihar al-Anwar, v. 78, p. 9, no. 65]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): لا يونُ غَنياً حتّ يونَ عفيفا19ً

19– Imam Ali (a.s.) said, ‘One cannot be rich unless one has self-restraint.’[Bihar al-Anwar, v. 78, p. 8,
no. 64]

20ةشيربغَيرِ ع زوع ،بغَيرِ أهل بغَيرِ مالٍ، واستَأنَس استَغن همةُ هروالآخ حن أصبم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

20– Imam Ali (a.s.) said, ‘He who wakes up in the morning concerned about his Hereafter is enriched
without the need for riches, finds solace without the need for family, and is honoured without the need for
a clan.’[Amali al-Tusi, p. 580, no. 1198]

.ـ الإمام الباقر (علَيه الّسلام): إنَّ أهل التَّقوى هم الأغنياء، أغناهم القَليل من الدنيا فَمؤونَتُهم يسيرة21ٌ

21– Imam al-Baqir (a.s.) said, ‘Verily the Godwary people are the richest, and they have been enriched
by their possession of very little so that their provisions [on their journey to the Hereafter] are very
light.’[Tuhaf al-’Uqul, no. 287]

The Rich People who’s Reward Will Be Doubled

ياءالأغن نم الأجر لَه فضاعن يم

22ولاصإذا كانَ و فإنَّ الغَن ! تفيهِم ـ: اُس قَعوو الأغنياء عندَه لرج را ذَكـ لَم (لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام
لرحمه باراً بِإخوانه، أضعف اله‏ُ لَه الأجر ضعفَين ؛ لأنَّ اله‏َ يقول: «وما أموالُم ولا أولادكم بالّت تُقَرِبم عندَنا
.زُلْف إ من آمن وعمل صالحاً فاُولئكَ لَهم جزاء الضعفِ بِما عملُوا وهم ف الغُرفاتِ آمنونَ ». الآية

22– Imam al-Sadiq (a.s.), when a man mentioned the rich people in his presence, defaming them,
replied, ‘Be quiet! For verily if the rich man maintains relations with his kin and does good to his fellow
brothers [with the aid of his riches], Allah doubles his reward for him, for Allah has said, “It is not your
wealth, nor your children, that will bring you close to Us in nearness, except those who have faith and
act righteously. It is they for whom there will be a twofold reward for what they did, and they will be
secure in lofty abodes.”[Tafsir al-Qummi, v. 2, p. 203]



The Rich People’s Responsibility for the Poor People’s Hunger

الفُقَراء ن جوعع ياءةُ الأغنيسؤولم

23به عّتبما م إ فما جاعَ فَقير ،الفُقَراء أقوات أموالِ الأغنياء ف ضفَر ه‏َ سبحانَهإنّ ال :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
. غَن، واله‏ُ تعال سائلُهم عن ذلكَ

23– Imam Ali (a.s.) said, ‘Verily Allah, Glory be to Him, allotted the food provisions of the poor within the
wealth of the rich, so no poor man goes hungry except as a result of what a rich man has denied him,
and Allah, most High, will question him about that.’[Nahjul Balaghah, Saying 328]

ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): إنَّ اله‏َ فَرض علَ الأغنياء ف أموالهِم بقَدْرِ ما يف فُقَراءهم، وإن جاعوا وعروا24
م علَيههعذِّبوي ةيامالق ومم يهبحاسه‏ِ أن يال َلع قوح ،الأغنياء نعدُوا فَبِمهوج.

24– Imam Ali (a.s.) said, ‘Verily Allah allotted to the rich their wealth in proportion to what would also
suffice the poor from among them, so if they go hungry or are naked or exhausted, it is only because of
the rich people’s deprivation of them. And Allah has a right to take them to account for it on the Day of
Resurrection and to punish them for it.’[Kanz al-’Ummal, no. 16840]

25حتاجالم نَعم ن وِزرِ غَنم أعظَم لا وِزر :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

25– Imam Ali (a.s.) said, ‘There is no burden greater than the burden that a rich person carries for
depriving the needy.’[Ghurar al-Hikam, no. 10738]
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